

التأثير الهندي في عدن في ظل الاحتلال البريطاني(1254-1387هـ / 1839-1967م)

إعداد الطالبة /عبير هادي رشيد

إشراف الدكتور/ضاوي بن عوض السلمي

المستخلص

تتناول هذه الدراسة موضوع التأثير الهندي في عدن في ظل الاحتلال البريطاني (1254-1387 هـ / 1839 - 1967 م) ، ويعد الموضوع مهماً في تخصصه حيث لم تتناول الدراسات السابقة بصورة مركزة أوضاع الجالية الهندية في عدن في فترة الاحتلال البريطاني وما نتج عنها من تأثيرات لمست جوانب الحياة المختلفة ، وتهدف الدراسة إلى تسليط الضوء بصورة مباشرة على التأثير الهندي في عدن والكشف عن الامتيازات التي منحتها الحكومة البريطانية للهنود على حساب السكان المحليين . وتبدأ الدراسة بتوضيح أهمية عدن في الإستراتيجية البريطانية واحتلالهم لها والعمل على فتح باب الهجرة إليها وخاصة الهجرة الهندية، ودراسة الجوانب المختلفة لحياة الهنود في عدن الاقتصادية والاجتماعية والثقافية ومدى المميزات التي تمتعوا بها في ظل الاحتلال . وتلقي الدراسة الضوء على الدور السياسي للهنود في عدن من خلال المشاركة في المجالس المحلية ومنحهم حق الانتخاب في هذه المجالس واعتماد البريطانيين عليهم في الناحية العسكرية والأمنية ، ولإبراز مدى القوة التي وصل لها الهنود في عدن فقد قامت الدراسة بمناقشة تحويل تبعية عدن إلى وزارة المستعمرات ومعارضة الهنود لهذا القرار خوفاً على مصالحهم الاقتصادية وحرص الحكومة البريطانية على عدم إثارة الرأي العام الهندي ، كما توضح هذه الدراسة موقف الحركة الوطنية المعادي للهنود ، ويتضح ذلك من خلال هجوم الصحف العدنية عليهم ومطالبة السلطات البريطانية بإخراجهم من عدن خوفاً على عروبة عدن ومصالح أبنائها . وتتناول الدراسة المنافسة الاقتصادية التي تعرض لها السكان المحليين في عدن من قبل الهنود نتيجة احتكارهم معظم الأنشطة الاقتصادية ، إضافة إلى الأثر الهندي على الحياة الثقافية والتي مازالت آثاره باقية حتى الوقت الحاضر . وتخلص الدراسة إلى أن الحكومة البريطانية اعتمدت في تنفيذ سياستها في عدن على الهنود بشكل خاص ومنحتهم الامتيازات في جوانب الحياة المختلفة على حساب السكان الشرعيين الأمر الذي أدى إلى العديد من التأثيرات التي أضرت بأبناء عدن .

The Indian Influence In Aden under The British Occupation (1254-1387A.H \1839-1967A.D)

Abeer Hadi Mohammad Rashid

DR. Dawi Awaad h . Al-Saolami

Abstract

This study illustrates Indian effects in Aden during British occupation (1254-1387 A.H /1839-1967 A.D). the subject is important in its major as the previous studies hasn't showed Indian colony conditions in Aden during British occupation in a focused manner and what results from these influenced effects on different kinds of life. The study aims at shedding light directly on Indian effect on Indigenous peoples. The study begins with clarifying the importance of Aden in British strategy and the reason for their occupation and encourage for emigration especially Indian to it. The study shows different economical, social and cultural fields of life of Indians and the extent privileges which they enjoy with during British occupation. The study shed light on political role that Indians play in Aden through their participation in local councils and granting them right to vote in these councils and British reliance on them in the military and safety fields. To point the extent of the power of Indians in Aden, the study discussed Aden dependence on colonies ministry and Indian objection for this decree for fear of their economic interests and British government fear of stir up Indian public opinion. Also, the study clarifies national movement against Indian colony. This is showed through Aden press attack towards Indians and their urgent request to British authorities to get Indians out of Aden for fear of Indigenous peoples and their interests. The study explains economic competition faced Indigenous peoples by Indians in Aden as a result from their monopoly for most of economic activities; in addition to Indian effect upon cultural life whose effect still remains up till present time. The study phases that British government depends especially on Indian colony to carry out its policy in Aden and granted them privileges in different fields at the expense of Indigenous peoples which lead to many effects that damaged Aden's sons.